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El teu màxim 
rendiment al 

teu esforç

Berta Miquel  - Gimnasta
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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Els veïns d’Ordino aconseguei-
xen que la nova L6 torni a pas-
sar per l’Hospital Nostra Senyo-
ra de Meritxell. Així s’ha acordat 
en una reunió celebrada aquest 
matí entre el secretari d’Estat 
de Transports i Mobilitat, Da-
vid Forné, i la representant del 
col·lectiu de gent gran de la par-
ròquia, Blondina Adellach. Con-
cretament, la principal queixa 
dels veïns d’Ordino, en especial 
de la gent gran, és que l’anteri-
or trajecte de l’L6 “ens era molt 
útil per als desplaçaments habi-
tuals. Ens permetia arribar tant 
a l’hospital com al centre i faci-
litava molt el dia a dia“, ha afir-
mat Adellach. Ara com ara, per 
anar a l’hospital o al centre d’An-
dorra, s’ha de fer un transborda-
ment a la Massana, just davant 
del supermercat. 

En aquest sentit, l’actual L6 
“ens deixa a una altra ubicació, 
més llunyana, darrere del Crè-
dit”, la qual cosa tampoc és pràc-
tica per als veïns. Així doncs, 
aquest problema semblaria es-
tà solucionat, almenys pel que 
fa a l’accés a l’hospital, segons 
han informat des del col·lectiu 
de gent gran de la parròquia. Ara 
només quedar conèixer més de-
talls sobre la ubicació d’aquesta 
nova parada a prop de l’hospital.

Per la seva part, Forné ha deta-
llat que la parada estarà situada, 
aproximadament, per on la Da-
ma de Gel o una zona pròxima. 

Així i tot, es continua sense resoldre la demanda de recuperar la parada de l’Auditori Nacional
el periòdic

La parada situada al davant de l’Hospital Nostra Senyora de Meritxell.

arnau ojeda / elena hernández
eScALDeS-eNgorDANy

Quant a la data per posar-la en 
funcionament, el secretari d’Es-
tat de Transports i Mobilitat ha 
ponderat que treballaran amb 
els tècnics durant aquest mes de 
juliol per definir exactament la 
localització i que la idea és que al 
mes d’agost “ho posem en mar-
xa”.

D’altra banda, un altre dels 
aspectes que preocupa als ordi-
nencs és que amb la modifica-
ció de la ruta de l’L6 també s’ha 
eliminat la parada de l’Auditori 
Nacional, un punt clau de la par-
ròquia on hi ha escoles, guarde-
ries, el centre de salut, fisiotera-
peutes i altres serveis essencials. 
“Era el pulmó de la parròquia”, 
ha apuntat Adellach. I és que ara 
l’autobús s’atura a la Fleca Font, 
i s’ha de pujar tot el tram fins a 
l’auditori a peu, la qual cosa su-
posa un gran inconvenient, es-
pecialment per a la gent gran o 
amb mobilitat reduïda. Ara per 
ara, segons els hi ha indicat For-
né, aquest problema no tindria 
una solució immediata i des de 
l’associació apunten que demà 
es reuniran amb el comú per 
tractar-lo més en profunditat. .

El malestar veïnal fa que l’L6 torni 
a incloure una parada a l’hospital

acord assoLit amb L’ExEcutiu

reestructuració del transport públic
tema del dia

reiterades queixes i ‘caos’ amb la rehabilitació de la 
parada a l’avinguda del Pessebre amb «pocs» passatgers

33 La reestructuració del transport 
públic al país ha generat malestar 
ent re  e ls  veïns  d ’escaldes -
engordany, especialment arran de 
la supressió de la línia circular, una 
de les més utilitzades segons els 
residents. La zona de l’avinguda 
del Pessebre, que abans comptava 
amb una connexió direc ta i 
freqüent, ha quedat ara limitada 
a una única l ínia procedent 
d’encamp amb direcció al centre, 

fet que ha provocat queixes 
ciutadanes. Durant la reunió, 
Forné va presentar les dades 
d’ús de la parada de l’avinguda 
del Pessebre, que no arribaven 
al 2% del total d’usuaris, amb 
una mitjana de prop de 500 
per sones  per  se tmana.  en 
comparació, la parada de caldea 
—punt impor tant de la línia 
d’engolasters— registra unes 
7.000 validacions setmanals. 

david forné

«La parada estarà situada, 
aproximadament, per on es 
troba la Dama de gel o una 
zona pròxima»

SecretAri D’eStAt De trANSPortS
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La decisió del Govern 
de restituir la parada 
de l’Hospital Nostra Se·
nyora de Meritxell a l’L6 
és una mostra clara que 
la mobilització ciutada·
na, quan és persistent i 
argumentada, pot tenir 
efectes concrets. El col·

Un avenç gràcies a la 
mobilització veïnal

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
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normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

lectiu de gent gran d’Or·
dino, amb el suport de 
molts veïns, ha traslla·
dat amb claredat el ma·
lestar que provocava la 
reestructuració del re·
corregut, especialment 
per a aquelles perso·
nes amb més dificultats 

per a serveis essencials. 
El cas evidencia la ne·
cessitat d’escoltar el ter·
ritori i de dissenyar ser·
veis públics pensats des 
de la realitat dels usua·
ris. La resposta instituci·
onal ha arribat. Ara cal 
completar·la.

Dama de Gel durant el 
mes d’agost és un avenç, 
però queda encara pen·
dent la resolució d’una 
altra demanda igual·
ment fonamentada: la 
recuperació de la para·
da de l’Auditori Nacio·
nal, un punt neuràlgic 

de mobilitat. La reunió 
amb el secretari d’Es·
tat de Transports, David 
Forné, ha servit per des·
bloquejar una situació 
que afectava el dia a dia 
de molts usuaris. El com·
promís d’habilitar una 
nova parada a prop de la 
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En un entorn global en 
constant canvi, la ca-
pacitat d’adaptar-se i 
transformar-se és essen-
cial per a qualsevol líder 
que vulgui mantenir-se 
rellevant i inspirador. 
Un dels pilars d’aques-
ta adaptació és el canvi 
d’hàbits, una eina pode-
rosa que pot revolucio-
nar la manera com lide-
rem, prenem decisions 
i influïm en els nostres 
equips. En l’actualitat, 
davant la complexitat, 
la volatilitat i les crisis 
globals, aquesta neces-
sitat de canvi adquireix 
una rellevància encara 
major.

Els hàbits són els pa-
trons que, de manera au-
tomàtica, guien la nos-
tra conducta diària. Re-
conèixer la importància 
de revisar i modificar 
aquests patrons permet 
als líders millorar la se-
va eficiència, empatia 
i visió estratègica. Però 

El canvi d’hàbits: clau per a un lideratge efectiu 
en un context d’inestabilitat internacional

LA TRIBUNA

clàuDia

cOrnella

per què és tan crucial 
aquest canvi en un con-
text d’incertesa i conflic-
tes?

En primer lloc, el can-
vi d’hàbits permet supe-
rar les limitacions perso-
nals i professionals. So-
vint, la zona de confort 
ens impedeix avançar. 
Modificar hàbits que ens 
limiten ens ajuda a sor-
tir d’aquesta zona i a ex-
plorar noves formes de 
pensar i actuar. En un 
entorn internacional in-
estable, aquesta flexibi-
litat i capacitat d’adap-
tació són fonamentals 
per a respondre a situa-
cions imprevistes de ma-
nera eficaç.

En segon lloc, un líder 
que mostra flexibilitat i 
disposició a canviar ins-
pirarà el seu equip a fer 
el mateix, fomentant un 
ambient de creixement 
i innovació. La seva ges-
tió de la incertesa, basa-
da en hàbits adaptatius, 
pot marcar la diferència 
entre una organització 
que sobreviu i una que 
prospera en temps de 
crisi.

La capacitat de trans-
formar hàbits està vin-
culada a la resiliència 
i la gestió del canvi, es-
pecialment en crisi o in-
certesa internacional, 
en què els líders amb ha-
bilitats d’adaptabilitat 
poden mantenir la cal-
ma, prendre bones deci-
sions i motivar els altres. 
Això requereix consci-
ència i perseverança, co-
mençant per identifi-
car els hàbits que limi-
ten o poden millorar-se. 
En contextos d’alta ines-
tabilitat, aquesta auto-
avaluació i ajustos són 
essencials per antici-
par i respondre als can-
vis sobtats. Com podem 
aconseguir-ho?

1. Autoconeixement: 
Reflexiona sobre els teus 
hàbits actuals i identifi-
ca aquells que vols mi-
llorar o que et limiten. 
Pregunta’t què t’impe-
deix avançar i quins 
comportaments vols po-
tenciar.

2. Objectius concrets: 
Estableix petites metes 
específiques i assolibles 
per avançar cap al can-

vi, mantenint la flexibi-
litat davant de l’entorn 
canviant.

3. Pla d’acció: Disse-
nya un pla amb accions 
concretes per incorpo-
rar els nous hàbits a la 
rutina diària, ja que la 
planificació és clau per 
afrontar els reptes.

4. Constància: Repe-
tir els nous comporta-
ments diàriament ajuda 
a consolidar-los. La per-
severança i la paciència 
són fonamentals en mo-
ments d’incertesa.

5. Recordatoris: Uti-
litza alarmes, notes o al-
tres recordatoris visuals 
per mantenir-te enfocat 
en els canvis, especial-
ment en un entorn glo-
bal canviant.

6. Seguiment i ajusta-
ments: Revisa els teus 
avenços periòdicament 
i adapta les estratègies. 
Celebrar petites fites re-
força la motivació.

7. Paciència i flexibi-
litat: El canvi necessita 
temps i és important ser 
flexible. Accepta errors 
i reptes, mantenint una 
actitud oberta a l’apre-

nentatge i a l’adaptació 
contínua.

El canvi d’hàbits és es-
sencial no només per a 
la millora personal, si-
nó com a pilar del lide-
ratge modern davant la 
inestabilitat internaci-
onal. Qui està disposat 
a evolucionar liderarà 
amb més claredat, em-
patia i força, preparat 
per afrontar incerteses 
globals amb confiança 
i adaptabilitat. Aquest 
procés beneficia tant el 
líder com l’equip i l’or-
ganització, fomentant 
un entorn de creixe-
ment i innovació.

En un món de canvis 
globals freqüents i pro-
funds, els líders que in-
tegren el canvi d’hàbits 
estaran millor preparats 
per afrontar els reptes. 
Incorporar aquest can-
vi en el lideratge és una 
inversió que genera mi-
llora contínua, motiva-
ció i impacte positiu, i la 
transformació comença 
per un mateix. Els futurs 
líders que assumeixin 
aquest repte marcaran la 
diferència en el món. .
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sessió de coNsell geNeral

Nacional

En el marc de la sessió del Con-
sell General celebrada aquest di-
marts, s’ha abordat un cop més 
la qüestió del creixement con-
tinuat del preu de l’habitatge, 
arran d’una pregunta presenta-
da pel president del grup parla-
mentari de Concòrdia, Cerni Es-
calé, qui ha apuntat que el preu 
del metre quadrat s’ha incre-
mentat de 3.100 euros el 2019 
fins als 5.000 euros estimats per 
al 2025, un augment del 68%, se-
gons dades oficials, i del 80% se-
gons la plataforma Pisos.ad. En 
aquest sentit, Escalé ha advertit 
que “el cost agregat per a la po-
blació jove d’entre 18 i 30 anys 
podria assolir els 1.500 milions 
d’euros en cinc anys”, i ha de-
nunciat que, tot i les ajudes ac-
tivades pel Govern, “el mercat 
continua inflant-se”.

La ministra de Presidència, 
Economia, Treball i Habitatge, 
Conxita Marsol, ha admès que el 
creixement del preu de l’habitat-
ge “no és un fet aïllat d’Andorra” 
i ha recordat que la tendència és 
similar a altres països europeus. 
Tanmateix, ha defensat que el 
Govern ha activat mesures “que 
busquen moderar la compra” i 
ha insistit que la intervenció di-
recta en el mercat “no és la me-
sura que es promou ni aquí ni 
als països veïns”. En aquest sen-
tit, ha remarcat que la voluntat 
de l’Executiu no passa per regu-
lar preus de venda ni per aplicar 
restriccions generals en el mer-

La titular de la cartera d’Habitatge descarta, ara per ara, intervenir el mercat de compra
consell general / sergi pérez

La ministra de Presidència, Economia, Treball i Habitatge, Conxita Marsol, durant la sessió d’aquest dimarts.

elena hernández molina
anDorra La vELLa

cat de compra, més enllà de les li-
mitacions a operacions per part 
d’inversors estrangers que ja 
preveu la Llei Òmnibus. “Aquest 
no és el nostre model ni el dels 
països de l’entorn”, ha afirmat 
la ministra, en resposta a les de-
mandes de Concòrdia de mesu-
res més contundents.

Sobre la Llei Òmnibus, en vi-
gor des de l’abril, Marsol ha afir-
mat que encara és aviat per va-
lorar-ne els efectes, i ha avançat 
que el Govern presentarà prò-
ximament un projecte d’avals. 
Ha recordat, a més, que l’Execu-

tiu ja ha posat en marxa diver-
ses mesures per afavorir la com-
pra d’habitatge per part dels re-
sidents, com ara l’establiment 
de bonificacions fiscals, deducci-
ons específiques en l’impost so-
bre la renda o exempcions parci-
als de tributs associats a la trans-
missió d’immobles. Igualment, 
ha apuntat que s’estan estudi-
ant noves fórmules per limitar la 
concentració immobiliària, així 
com altres mesures per contenir 
la pressió sobre la demanda, in-
closes polítiques de control mi-
gratori. .

Marsol apel·la al temps per mesurar 
els efectes que tindrà la llei Òmnibus 

cerni escalé

«El cost agregat per a la 
població jove del país podria 
assolir els 1.500 milions 
d’euros en només cinc anys»

PrEsiDEnT DE ConCòrDia
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En el marc de la sessió de con-
trol al Govern celebrada aquest 
dimarts, s’ha abordat la recent 
contractació de Xavier Mujal 
com a assessor en estratègia de 
comunicació, adscrit al gabinet 
del cap de Govern, Xavier Espot. 
Aquest, precisament, ha justi-
ficat la incorporació de Mujal 
argumentant que “la comuni-
cació pública és un pilar estra-
tègic” i ha assenyalat que la no-
va figura haurà de contribuir 
a “donar coherència i visió de 
conjunt” a les accions de l’Exe-
cutiu, treballant de forma coor-
dinada amb el cap de comuni-

El mandatari sosté que 
aquesta reforçarà la 
coherència institucional

espot nega que la contractació de 
Xavier Mujal respongui a criteris polítics

e.h.m.
anDorra La vELLa

cació. Espot ha precisat que es 
tracta d’un reforç transversal, 
adscrit al gabinet per motius 
operatius, però sense la funció 
de gestionar directament la co-
municació del cap de Govern.

El mandatari governamen-

tal ha indicat que la incorpo-
ració es produeix en un mo-
ment de mandat que considera 
clau, després de reestructura-
cions internes com la creació 
de nous ministeris i secretaries 
d’Estat, i en paral·lel als proces-

sos en curs de reforma de la fun-
ció pública i de negociació labo-
ral. “No estem al final de la le-
gislatura, però sí en una etapa 
que requereix ajustos”, ha afir-
mat, tot indicant que la contra-
ctació respon a un “concurs de 
circumstàncies” i que ja havia 
detectat feia temps la necessi-
tat d’aquest reforç, però que el 
perfil professional desitjat no 
havia estat disponible fins ara.

Segons ha assenyalat, es bus-
cava una persona amb experi-
ència en la funció pública, co-
neixedora del país i amb una 
trajectòria reconeguda. En 
aquest sentit, ha defensat que 
Mujal compleix aquests requi-
sits i ha assegurat que s’incor-
pora “amb excel·lents cartes de 
recomanació”. També ha vol-
gut aclarir que no ha estat ces-
sat del seu lloc anterior i que el 
seu accés a l’administració s’ha 
produït de manera regular. .

consell general / sergi pérez

El cap de Govern, Xavier Espot, durant la sessió d’aquest dimarts.

el govern ajorna al setembre el nou pla 
estratègic d’innovació i recerca tot i les crítiques
e.h.m.
anDorra La vELLa

La ministra de Presidència, Eco-
nomia, Treball i Habitatge, Con-
xita Marsol, ha anunciat aquest 
dimarts que el Govern preveu 
presentar al setembre un pla es-
tratègic d’innovació vinculat al 
procés de diversificació econò-
mica, amb l’objectiu de consoli-
dar un marc estructurat que do-
ni suport a la recerca aplicada i a 

la transferència de coneixement 
cap al teixit empresarial, alhora 
que afavoreixi el retorn i la reten-
ció de talent. La ministra ha pre-
cisat que la voluntat és obrir el 
pla a la participació d’actors di-
versos i que, tot i que la seva pre-
sentació inicial estava prevista 
per a aquesta mateixa setmana, 
s’ha optat per ajornar-la a setem-
bre “per guanyar un marge ad-
dicional de temps i incorporar-
hi més aportacions”. En respos-

ta a una qüestió sobre el paper 
d’Andorra Recerca i Innovació 
(AR+I), Marsol ha assegurat que 
aquest organisme tindrà un pa-
per destacat dins del nou pla. No 
obstant això, ha avançat que no 
es preveu que formi part direc-
ta de la comissió que coordini la 
política d’R+D+I, decisió que es 
formalitzarà amb la presentació 
definitiva del document. “És un 
institut molt necessari i un fac-
tor determinant”, ha afirmat. .

consell general / sergi pérez

s’apunta a una falta d’estratègia clara.
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El doctor Ramón Tamames, re-
conegut economista, historia-
dor i polític espanyol, ha visitat 
Andorra per oferir una confe-
rència organitzada per l’Em-
presa Familiar Andorrana, a 
l’Anyos Park. En aquesta xer-
rada ha compartit la seva visió, 
amplia, però dispersa, sobre 
l’actual panorama internacio-
nal i les seves implicacions eco-
nòmiques i geopolítiques. En 
relació amb Andorra i l’Acord 
d’associació, i responent a una 
de les qüestions plantejades 
per una assistent a l’acte, Ta-
mames ha afirmat que “la gent 
no està contenta amb Europa”, 

En la seva visita al país, l’economista espanyol afirma que «l’Europa d’avui no entusiasma ningú»

Tamames qüestiona l’Acord i alerta 
sobre el descontentament amb Europa

ConfErènCiA sobrE políTiCA inTErnACionAl

EL PERIÒDIC

L’economista Ramón Tamames durant la conferència d’aquesta tarda. 

el periòdic
La massana

deixant caure, tot i que sense 
afirmar-ho, que la col·laboració 
del Principat amb la Unió Euro-
pea no seria una bona opció, al-
menys ara mateix.

En àmbits més generals, Ta-
mames, qui va ser diputat al 
Congrés dels Diputats durant 
diverses legislatures i regidor 
a l’Ajuntament de Madrid, ha 
alertat que “ens trobem en un 
món endarrerit que hauria 
d’estar pensant en la pau i no 
en les guerres”, tot lamentant 
la debilitat de les societats ac-
tuals, si bé ha matisat que “no 
estem tan lluny de poder sortir 
d’aquesta situació”. 

En aquest sentit, ha analitzat 
alguns dels grans focus de ten-
sió internacional, com el con-

flicte entre Israel i Gaza arran 
de l’atac de Hamas l’octubre de 
2023, i ha assenyalat que “vi-
vim en un mar de greuges a l’or-
dre internacional on les soluci-
ons encara no són a la vista”. 

A més, ha lamentat el deteri-
orament de la legalitat interna-
cional i ha assenyalat al presi-
dent dels Estats Units, Donald 
Trump, com un dels respon-
sables d’haver trencat aquest 
principi fonamental. 

Pel que fa a el conflicte entre 
Israel i Iran, Tamames ha po-
sat en relleu els riscos associats 
als atacs israelians sobre instal-
lacions nuclears iranianes, així 
com les propostes de pau pro-
mogudes per la Xina, un país 
que, segons l’economista, ob-
serva el conflicte des de la dis-
tància i sense compromisos di-
rectes a la regió. 

Respecte a la guerra d’Ucra-
ïna i Russia, l’economista ha 
destacat l’augment constant 
de l’armament rus i la dificul-
tat de trobar una sortida nego-
ciada: “Ens trobem en una situ-
ació difícil i Estats Units no es 
troba en condicions d’arbitrar 
un acord general; com a molt, 
es podria aspirar a una treva 
temporal de pocs mesos”.

En aquest context, Tama-
mes ha expressat que Europa 
continua sent “un protectorat 
dels Estats Units” i ha proposat 
l’organització d’una conferèn-
cia internacional per abordar 
aquestes tensions globals. Fi-
nalment, també ha fet referèn-
cia a la situació del Regne Unit, 
assegurant que “Anglaterra ha 
empitjorat en tot des del Bre-
xit” i que actualment té “més 
immigrants no europeus que 
europeus”, un fet que, segons 
l’economista, arribaria a ser un 
problema a la llarga. .

ramóN Tamames

«Ens trobem en un món 
endarrerit que hauria 
d’estar pensant en la pau i 
no en les guerres»

EconomisTa i hisToRiaDoR
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/
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El Fons de Reserva de Jubilació 
(FRJ) ha assolit un nou màxim 
històric en finalitzar el primer 
semestre del 2025 amb un vo-
lum total de 1.864,3 milions 
d’euros. L’augment, impulsat 
per una rendibilitat acumulada 
de l’1,61% durant els primers sis 
mesos de l’any, representa un in-
crement de 9,2 milions respecte 
al mes de maig.

Segons el darrer informe men-
sual de la Caixa Andorrana de 
Seguretat Social (CASS), els re-
sultats del juny han estat lleuge-
rament positius malgrat un en-
torn marcat per la incertesa glo-
bal, especialment a causa de les 
tensions creixents a l’Orient Mit-

La cartera creix en 9,2 
milions i supera el 5% 
de rendiment anual

El Fons de Reserva 
de Jubilació tanca 
el primer semestre 
amb 1.864 milions

InFoRmE mEnsual dE la Cass

el periòdic
escaLDes-engorDany

adrià Espineta, cap de protocol 
de la Casa Imperial del Brasil

el periòdic
escaLDes - engorDany

La Casa Imperial del Brasil ha fet 
públic aquest dimarts el nome-
nament del diplomàtic andor-
rà Adrià Espineta y Arias com a 
cap de protocol de la institució i 
dels seus ordres dinàstics i reli-
giosos. Segons l’anunci oficial, 
Espineta serà l’encarregat de su-

pervisar totes les qüestions rela-
cionades amb el protocol, inclo-
ent-hi la coordinació cerimoni-
al, la comunicació amb les cases 
reials i sobiranes, i l’organitza-
ció del protocol durant els actes 
oficials i dinàstics.

Tanmateix, i després del ressò 
mediàtic generat, Espineta ha 
volgut aclarir a EL PERIÒDIC al-
guns aspectes per evitar malen-

sEnsE ImplICaCIons pRoFEssIonals
@casa_imperial_do_brasil

el jove diplomàtic andorrà adrià espineta.

tesos i especulacions que han 
circulat arran de la difusió de la 
notícia: “No és una qüestió de 
tenir una doble feina ni un càr-
rec institucional amb responsa-
bilitats públiques”, ha afirmat, 
afegint que “es tracta d’una col-
laboració privada i puntual, que 
faig en el meu temps lliure, sen-
se cap afectació a la meva activi-
tat professional”. Segons expli-
ca, el vincle amb la Casa Impe-
rial es remunta a fa anys, i s’ha 
anat concretant en tasques d’as-
sessorament en matèria de pro-
tocol quan ha estat necessari. .

els perceNtatges del frj

1,61%

5,73%

42,8%

La rendibilitat acumulada durant 
el primer semestre del 2025 es 
veu augmentada fins a un 1,61%.

en els darrers dotze mesos, el 
Fons de Jubilació ha acumulat 
una rendibilitat total del 5,73%.

entre finals del 2015 i el juny del 
2025, la rendibilitat global del FrJ 
ha arribat a ser del 42,8%.

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx

La façana de la caixa andorrana de seguretat social (cass).

jà. La renda variable nord-ame-
ricana ha aportat guanys signi-
ficatius, tot i la pèrdua de valor 
del dòlar, mentre que els mer-
cats europeus han registrat una 
lleugera correcció. Pel que fa a 
la renda fixa, els actius amb més 

risc han tingut una evolució fa-
vorable.

En els darrers dotze mesos, el 
FRJ ha acumulat una rendibili-
tat del 5,73%. Des de l’any 2012, 
el fons ha crescut en 951,9 mi-
lions d’euros, una xifra que es 
divideix entre els 447,4 milions 
provinents dels excedents de co-
tització de la branca de jubilació 
i els 504,5 milions generats a tra-
vés de la gestió dels actius, tant 
directa com externa.

Els resultats a llarg termini 
continuen per sobre del que exi-
geix el marc legal: entre finals 
del 2012 i el juny del 2025, la 
rendibilitat global ha estat del 
42,8%, mentre que la inflació 
acumulada durant aquest ma-
teix període ha estat del 24,5%. .
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Joan-Carles Rodríguez Miñana

«La IA és imparable i 
transformarà la relació entre 
l’administració i el ciutadà»

Col·laboraDor Del llibre ‘los retos que plantea la inteligenCia 
artifiCial a la aDministraCión públiCa’

entRevista

laura gómez rodríguez
esCalDes - engorDany

Joan-Carles Rodríguez Miñana és 
un dels col·laboradors del llibre 
‘Los retos que plantea la Inteligen-
cia Artificial a la Administración 
Pública’, una obra col·lectiva im-
pulsada per la Universitat Miguel 
Hernández amb el suport de la Di-
putació d’Alacant i la Generali-
tat Valenciana. Vinculat des de fa 
anys a l’estudi de l’ètica aplicada 
a les tecnologies digitals, especi-
alment en l’àmbit andorrà, Ro-
dríguez Miñana signa un capítol 
dedicat a la necessitat de desen-
volupar sistemes d’intel·ligència 
artificial ètics, responsables i cen-
trats en la persona.

—Com neix la seva participació en 
aquest projecte editorial i quin ha 
estat el focus del seu capítol dins 
del llibre?
—La meva participació en aquest 
projecte editorial sorgeix de ma-
nera natural, a partir de la peti-
ció de fer una aportació amb la 
meva opinió sobre el tema. A par-
tir d’aquí, vaig començar a re-
copilar informació relacionada 
amb l’ètica de la intel·ligència ar-
tificial a Andorra, un àmbit en el 
qual em sento especialment cò-
mode i amb el qual treballo ha-
bitualment. El focus del meu ca-
pítol se centra en el tema de l’èti-
ca, que vaig considerar l’aspecte 
més rellevant i sobre el qual tinc 
un interès particular, ja que és un 
camp que em preocupa i que co-
nec en profunditat. Aquest encàr-
rec concret prové de la Universi-
tat Miguel Hernández, amb el su-
port de la Diputació d’Alacant i la 
Generalitat Valenciana, i me’l va 
fer arribar el vicerector de Ciènci-
es Jurídiques i Econòmiques de la 
universitat.

—Quin creu que és el principal 
repte que la intel·ligència artifici-
al planteja avui a l’administració 
Pública?
—El principal repte que plante-
ja la intel·ligència artificial a l’Ad-
ministració pública és situar sem-
pre la persona al centre del sis-
tema. Això implica garantir un 
servei ètic, basat en una estratè-

gia d’actuació responsable i dili-
gent, que contempli mecanismes 
de control a posteriori i possibili-
tats de reclamació quan sigui ne-
cessari. 

Cal promoure una actitud acti-
va pel que fa a l’accés i la fiscalit-
zació de les dades utilitzades, as-
segurant que es pugui saber qui-
na informació s’està fent servir i 
amb quina finalitat. També és fo-
namental prestar atenció a la di-
versitat i a la inclusió, ja que hi 

ha persones que, sovint, poden 
quedar excloses dels processos 
de digitalització. En aquest sen-
tit, és important posar tothom en 
igualtat de condicions i fomentar 
l’alfabetització digital, tant dins 
de l’administració com entre la 
ciutadania. 

Un altre aspecte rellevant és 
evitar l’ús indegut o perjudicial 
d’aquestes eines, vetllant perquè 
no s’hi produeixi manipulació ni 
dany. A més, cal impulsar un ús 

pacífic i responsable de la tecno-
logia, alhora que es promou una 
major sostenibilitat en el desen-
volupament i aplicació dels siste-
mes d’intel·ligència artificial, es-
pecialment pel que fa al consum 
de recursos hídrics i energètics 
que comporta.

—ens pot fer cinc cèntims sobre 
les propostes o conclusions que 
exposa al llibre? Quins consells do-
naria als professionals del Dret i de 
l’administració local?
—En el llibre exposo diverses pro-
postes per avançar cap a una intel-
ligència artificial millor, i des del 
meu punt de vista, més ètica. Es 
tracta tant de mètodes tècnics 
com no tècnics, extrets de la lite-
ratura existent, que he recopilat, 
analitzat i estructurat per oferir 
una visió clara i pràctica.

Pel que fa als aspectes tècnics, 
una de les primeres qüestions 
que poso sobre la taula és la im-
portància d’utilitzar dades de 
qualitat. El tipus de dades que es 
fan servir en el desenvolupament 
d’intel·ligència artificial és clau: 
si aquestes dades són poc fiables, 
el resultat serà una representació 
esbiaixada o poc ajustada a la re-
alitat. També cal tenir en compte 
la revisió del codi, la depuració, 
l’auditoria i altres mecanismes 
de control que permetin detectar 
i corregir errors a nivell de pro-
gramari.

Un altre punt fonamental és 
la incorporació de mecanismes 
d’explicació i interpretació dels 
sistemes, així com la protecció de 

ArxIu AnA
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Coincidint amb l’època on es reprenen les activitats de conreu a la terra, les empreses distribuïdores d’electricitat us recorden que:

           En les tasques de reg no s’ha de dirigir l’aigua de manera que pugui tocar els cables elèctrics.
            
            Si es manipulen tubs de reg, cal assegurar-se que es poden aixecar sense apropar-se als cables elèctrics.      
            
            Si s’utilitza maquinària de dimensions excepcionals sota uns cables elèctrics, s’ha d’assegurar de no apropar-s’hi.  
     
            Si es té interès a modificar el perfil del terreny sota una línia elèctrica, cal posar-se en contacte prèviament amb els tècnics 
        de l’empresa distribuïdora d’electricitat.

No toqueu mai un cable elèctric caigut. Aviseu immediatament a l’empresa distribuïdora d’electricitat afectada als telèfons 
següents:

FEDA: Canillo, Encamp, Andorra la Vella i Escaldes-Engordany al      145
MÚTUA ELÈCTRICA: Sant Julià de Lòria al         741 700 / 353 800 
NORD ANDORRÀ, S.A: La Massana i Ordino al                       738 445 / 322 286 
SERCENSA: Pas de la Casa al                                                                732 103 / 755 095

En cas que un giny o un objecte hagi quedat bloquejat amb un cable elèctric no el toqueu fins que els tècnics de l’empresa distribuïdora 
d’electricitat ho autoritzin.

CONSELLS DE SEGURETAT PER ALS AGRICULTORS

«la ia transformarà 
moltes professions, 
inclosa la funció 
pública i la relació amb 
l’administrat»

«el gran repte de la 
ia és situar la persona 
al centre i garantir un 
ús ètic, responsable i 
fiscalitzable»

la privacitat i de les dades perso-
nals. A més, defenso la necessitat 
d’un disseny inclusiu i accessible, 
que garanteixi que tothom hi pu-
gui accedir, i l’adopció de codis 
de bones pràctiques i estàndards 
tècnics reconeguts, que marquin 
uns límits clars en l’ús d’aquestes 
tecnologies.

En l’àmbit no tècnic, apunto la 
necessitat de dur a terme avalua-
cions d’impacte, definir objectius 
i requisits abans d’iniciar qualse-
vol projecte, i assignar rols i res-
ponsabilitats de forma clara en-
tre els diferents actors implicats. 
Això permet tenir ben delimita-
des les tasques de cadascú i asse-
gurar una millor coordinació en-
tre usuaris, afectats, proveïdors i 
desenvolupadors.

Finalment, remarco la impor-
tància de la formació i la capa-
citació, tant per als funcionaris 
com per als ciutadans. Tothom ha 
de poder entendre què és la intel-
ligència artificial, com funciona i 
quins elements hi intervenen. No 
es tracta d’una veritat absoluta: 
la intel·ligència artificial és una 
construcció humana, i cal saber 
què s’hi ha introduït i per quin 
motiu.

—Com veu la incorporació de la ia 

dins de la gestió administrativa lo-
cal? estem preparats per a una di-
gitalització tan profunda?
—La veritat és que no tenim gaire 
alternativa: aquest procés conti-
nuarà avançant inevitablement. 
La intel·ligència artificial conti-
nuarà progressant, i el seu impac-
te —positiu o negatiu— dependrà 
en gran part del grau d’implica-
ció i de control que siguem capa-
ços d’exercir com a societat i com 
a administració.

—Quins riscos legals o ètics con-
sidera que cal tenir més presents 
quan es dissenyen sistemes d’ia 
per al sector públic?
—Cal tenir molt present la neces-
sitat de preservar la capacitat hu-
mana de discernir què és adequat 
i què no ho és. Aquesta capacitat 
de judici crític ha de continuar es-
tant al centre del procés de presa 
de decisions. A més, és fonamen-
tal impulsar la divulgació entorn 
d’aquests sistemes per tal que si-
guin entenedors i accessibles per 
a tothom, i garantir la realització 
d’auditories que permetin revi-
sar i avaluar el funcionament i 
l’impacte dels sistemes desenvo-
lupats.

—Com s’imagina el futur de la ia 

aplicada al sector públic d’aquí a 
5 o 10 anys?
—El futur de la intel·ligència arti-
ficial en el sector públic és, senzi-
llament, imparable. Aquesta evo-
lució no es pot aturar, de la matei-
xa manera que en el seu dia no es 
van poder aturar la introducció 
dels ordinadors, el correu elec-
trònic o la digitalització de do-
cuments. Aquest tipus d’avenços 
s’han anat imposant progressi-
vament, i el mateix passarà amb 
la intel·ligència artificial. Ens pot 
agradar més o menys, però és una 
transformació que ja està en mar-
xa i que anirà molt de pressa.

D’aquí a cinc o deu anys ningú 
pot predir exactament què passa-
rà, però sí que sabem que el ritme 
de canvi serà exponencial. Per ai-
xò, cal estar preparats. Aquesta 
preparació ha d’incloure forma-
ció, capacitació, plans clars, audi-
tories, transparència i una cons-
ciència clara per part de tots els 
actors implicats, inclosos els ciu-
tadans. S’ha de saber quan s’està 
interactuant amb una màquina, 
no amb una persona, i cal garan-
tir que els usuaris puguin exercir 
control sobre les seves dades, do-
nar el seu consentiment i tenir 
accés al funcionament dels siste-
mes. .
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La quarta edició de l’Andorra 
Taste escalfarà els fogons del 17 
al 21 de setembre amb una pro·
gramació que combina excel·
lència culinària, innovació i ter·
ritori. El certamen, consolidat 
com a referent de la cuina d’alta 
muntanya, tindrà enguany com 
a eix temàtic la dicotomia ‘Quali·
tat vs Quantitat’ i entregarà l’An·
dorra Taste Award 2025 al presti·
giós xef català Ferran Adrià, una 
figura cabdal de la gastronomia 
mundial. “La diferència d’aquest 
any és clara: premiem un dels 
grans, un autèntic ‘rockstar’ de 
la cuina. Ferran Adrià representa 
la creativitat, la recerca i l’excel··
lència”, ha anunciat aquest matí 
el ministre de Turisme i Comerç, 
Jordi Torres, durant la presenta·
ció oficial de l’esdeveniment.

L’edició 2025 comptarà amb 
un programa selectiu i inspira·
dor de cinc dies dividits entre jor·
nades professionals, del 17 al 19 
de setembre, i populars, els di·
es 20 i 21. El territori convidat 
d’aquest any seran els Alps, amb 
la participació de cuiners proce·
dents de França, Àustria, Suïssa, 
Eslovènia i també Geòrgia. Entre 
els noms més destacats hi haurà 
Emmanuel Renaut, amb tres es·
trelles Michelin pel seu restau·
rant Flocons de Sel, a Megève; Zi·
neb Hattab, distingida amb es·
trella Michelin i estrella verda; 
Uroš Štefelin, també amb aquest 
doble reconeixement per la se·
va cuina eslovena; Maximilian 
Stock, des d’Àustria, i Daduna 
Ghlonti, des de Geòrgia.

El festival comptarà també 
amb la participació de figures 

La programació 
d’enguany combina 
innovació i territori

Ferran Adrià serà guardonat en la 
quarta edició de l’Andorra Taste

cArTell d’AuTènTics ‘rocksTArs’ de lA gAsTronomiA

andorra turisme

El ministre de Turisme, Jordi Torres, durant la presentació de l’Andorra Taste 2025.

laura gómez rodríguez
EscALDEs-EngorDAny

de primer nivell del panorama 
gastronòmic internacional com 
Oriol Castro, Francis Paniego, 
Luis Lera, Jordi Vilà, Javier Olle·
ros, Sergio Sainz, Stéphane Tour·
nié i el reconegut ‘Master of Wi·
ne’ Fernando Mora. Pel que fa als 
representants del Principat, hi 
participaran Jordi Grau, Hideki 
Matsuhisa, Carles Flinch, Marcel 
Besolí i José Antonio Guillermo, 
entre d’altres.

Les jornades populars tindran 
lloc novament al Prat del Rou·
re d’Escaldes·Engordany, un es·
pai que ha estat reafirmat com 
el lloc ideal per acollir l’esdeve·
niment. “Apostem per la quali·
tat, no per la quantitat. Aques·
ta és la direcció que ha de seguir 
el país”, ha afirmat el cònsol me·
nor de la parròquia escaldenca, 
Quim Dolsa, qui també ha des·
tacat el valor que aquest tipus 

d’actes aporten tant al teixit lo·
cal com al posicionament exteri·
or d’Andorra. “Aconseguir un es·
deveniment com aquest fa que 
la gent de fora ho valori i, alhora, 
que la gent del país entengui que 
es pot anar a un nivell més alt”.

Amb una valoració de 8,9 so·
bre 10 l’any passat i un 95% d’as·
sistents disposats a repetir, l’An·
dorra Taste busca enguany fer 
un pas més cap a la consolidació 
internacional. Torres ha remar·
cat que cada cop més xefs ma·
nifesten la voluntat de partici·
par·hi i que això demostra que el 
posicionament d’Andorra com 
a destinació gastronòmica de 
muntanya es consolida. També 
ha volgut subratllar la implica·
ció creixent dels restauradors lo·
cals, especialment en el marc del 
nou pla gastronòmic impulsat 
pel Govern. .

jordi torres

quim dolsa

«Premiem un autèntic 
‘rockstar’ de la cuina. Adrià 
representa la creativitat, la 
recerca i l’excel·lència»

«Un any més, apostem per la 
qualitat, no per la quantitat. 
Aquesta és la direcció que 
ha de seguir el país»

minisTrE DE TUrismE

cònsoL mEnor D’EscALDEs
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
impulsat un acord extrajudicial 
que posa fi a les demandes creua-
des relacionades amb les esquer-
des aparegudes als edificis situ-
ats als números 28 i 30 de l’avin-
guda Santa Coloma. L’entesa, 
assolida després d’un procés de 
negociació iniciat amb la media-
ció de la corporació, permet tan-
car múltiples procediments ju-
dicials i ha permès a la corpora-
ció comunal recuperar 433.504 
euros que havia avançat. 

Els estudis tècnics incorporats 
al procés de mediació apunten a 
una confluència de causes com 
a origen dels moviments estruc-
turals: principalment, les obres 
d’excavació al número 9-15 de la 
mateixa avinguda, així com fil-
tracions d’aigua potable i resi-
dual que van agreujar les pato-
logies preexistents als dos edifi-
cis afectats.

L’acord estableix una distri-
bució proporcional dels costos 

L’entesa permet 
recuperar al comú 
433.504 euros avançats

Tancament de l’acord per l’afer dels 
edificis de l’avinguda Santa Coloma

eS poSa fi alS liTigiS

el periòdic
escaLDes - engorDany

Els 433.504 euros recuperats 
per la corporació corresponen a 
despeses d’intervenció tècnica, 
reallotjament de veïns i mesu-
res d’urgència. La corporació co-
munal va coordinar els treballs 
d’apuntalament, reinjecció de 
fonaments i instal·lació de sen-
sors de moviment, iniciats el fe-
brer passat i mantinguts fins a 
l’estabilització dels edificis.

comú d’andorra la vella / tony lara

estat actual dels dos edificis situats a l’avinguda santa coloma.

Amb l’acord formalitzat, es 
procedirà al desistiment de to-
tes les accions judicials interpo-
sades. Això permetrà completar 
els treballs de reparació, actual-
ment en curs. Les propietats re-
bran els imports pendents un 
cop presentin la certificació fi-
nal d’obra signada per la direc-
ció facultativa i validada per les 
asseguradores. .

les obres de connexió arriben 
a un dels punts més crítics
el periòdic
escaLDes - engorDany

Les obres de la connexió entre 
les xarxes de calor d’Escaldes-
Engordany i Andorra la Vella vi-
uen aquest dimarts un dels pas-
sos importants per completar 
els treballs. Així, els tècnics tre-

ballen en l’encreuament entre 
els carrers Na Maria Pla i la Unió 
per fer aquesta connexió. En un 
principi, era previst que aquests 
treballs es desenvolupessin du-
rant quatre nits aquesta setma-
na i així s’havia parlat amb els 
afectats, però finalment els ex-
perts han vist que era millor des 

xarxeS de Calor d’eSCaldeS i andorra la Vella

del punt de vista tècnic i de segu-
retat que els treballs es fessin en 
una sola vegada i, per tant, han 
començat aquesta passada nit i 
és previst que aquesta tarda ja 
estiguin enllestits, segons infor-
men fonts de FEDA. Aquests tre-
balls en aquest punt exacte són 
dels que, des del punt de vista de 
la mobilitat, es preveien més con-
flictius, però s’estan desenvolu-
pant sense problemes. Les obres 
per a la connexió entre les dues 
xarxes avancen a bon ritme. .

feda

L’avís que FeDa ha publicat a xarxes.

derivats dels treballs de detec-
ció, reparació i consolidació, ate-
nent les responsabilitats de ca-
da part. Els propietaris dels dos 
immobles, directament o a tra-
vés de les seves assegurances, as-
sumiran el 10% del cost total. El 
comú n’assumirà el 15%, men-
tre que la promotora, la direcció 
facultativa i l’empresa construc-
tora n’assumiran el 75% restant.
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L’empresa especialitzada en con-
trol de plagues Anticimex ha con-
firmat l’establiment de la panero-
la americana (Periplaneta ameri-
cana) a les parròquies d’Andorra 
la Vella i Escaldes-Engordany. Tot 
i que aquesta espècie ja havia es-
tat detectada al país el 2016, és 
ara quan s’ha constatat la seva 
consolidació en aquestes zones 
més poblades.

Es tracta d’una de les panero-
les més difícils de controlar per 
la seva mida, longevitat i gran ca-
pacitat reproductiva. Viu prin-
cipalment als sistemes de cla-
vegueram, des d’on pot accedir 
a habitatges i establiments, i és 
considerada un focus de trans-
missió de patògens com virus, 
bacteris i paràsits.

L’estudi, publicat al Butlletí 
de la Institució Catalana d’Histò-
ria Natural, ha estat elaborat per 
experts d’Anticimex i ha identi-
ficat que el 75% dels casos d’in-
festació es concentren a les dues 
parròquies centrals. Segons el ge-
rent de l’empresa a Andorra, Xa-
vier Cardete, es tracta del primer 
estudi exhaustiu al Principat i ha 

La panerola americana 
s’estén al llarg del territori
L’empresa Anticimex ha confirmat l’establiment a la capital i a Escaldes

ControL de pLagues digitaLitzaCió

anticimex

Les classes de panerola.

el periòdic
EscALDEs-EngorDAny

una proposta de dansa que 
dialoga amb el paisatge natural
agèNcies
EscALDEs - EngorDAny

Dansa, entorn i fusió. L’especta-
cle ‘Des Sentiers’, una proposta 
del Comú d’Ordino en el marc 
de la Saison Culturelle, arribarà 
aquest dissabte als carrers de la 
parròquia de la mà de la compa-

nyia francesa ‘Ex Nihilo’ i la Jo-
ve Companyia Nacional de Dan-
sa d’Andorra (Jo Dansa). Tal com 
s’ha explicat durant la presen-
tació, les joves ballarines andor-
ranes que protagonitzaran l’es-
pectacle han treballat conjunta-
ment amb la companyia francesa 
per preparar una creació en què 

espeCtaCLe Contemporani ‘des sentiers’
ana/m.r.

Ballarines de la Jo Dansa assajant.

la dansa dialogarà amb l’espai 
públic i el paisatge natural. Es 
tracta d’una proposta que s’ini-
ciarà davant de l’Auditori Nacio-
nal a les 19.30 hores i que consta-
rà d’un recorregut a peu fins a Se-
gudet. “És una proposta pensada 
per convidar el públic a caminar 
i a observar a través de l’experièn-
cia artística de la dansa. En cada 
lloc on es presenta, recull carac-
terístiques i particularitats prò-
pies de l’indret, i aquí, a Ordino, 
hem triat el paisatge com a eix te-
màtic del recorregut”, ha expli-
cat la ballarina Emma Riba. .

el periòdic
EscALDEs-EngorDAny

La Massana continua ampli-
ant el seu catàleg de tràmits 
en línia, amb l’objectiu de fa-
cilitar les gestions als admi-
nistrats. Les darreres incorpo-
racions al catàleg han estat la 
sol·licitud de llicència d’obra 
menor i la sol·licitud d’em-
brancament d’aigua. A més, 
també s’ha afegit la possibili-
tat de fer aportacions de do-
cumentació als expedients ja 
iniciats a través de la matei-
xa seu electrònica. La majoria 
dels tràmits ja es poden realit-
zar electrònicament, des de 
la sol·licitud d’inscripció o de 
baixa al cens de població, la 
sol·licitud d’inscripció al ca-
dastre o d’ocupació de la via 
pública, que és la gestió més 
demanada per les empreses. .

La massana 
amplia el 
catàleg de 
tràmits virtuals

comú de la massana

L’objectiu és agilitzar les gestions.

de servir per ajudar les autoritats 
a planificar mesures de control 
més efectives.

A banda de la panerola ameri-
cana, a Andorra també hi són pre-
sents la panerola alemanya, ha-
bitual en entorns domèstics i de 
restauració, i la panerola orien-
tal, més comuna antigament pe-
rò actualment desplaçada per les 
altres dues espècies. Cal apuntar 
que el canvi climàtic, amb tem-
peratures altes més prolongades, 
n’afavoreix la propagació i cicles 
reproductius més actius. .

es tracta d’una de les 
paneroles més difícils 
de controlar per la 
seva gran capacitat 
reproductiva i mida
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/


20 Dimecres, 9 de juliol del 2025

L’acord entre la Federació An-
dorrana de Futbol (FAF) i l’FC An-
dorra perquè aquest darrer ju-
gui el curs vinent a l’estadi d’En-
camp està molt enllestit, i a falta 
de serrells, la ministra de Cul-
tura, Joventut i Esports, Mònica 
Bonell, està convençuda que “es 
tancarà segur”. Així ho ha reco-
negut durant l’acte d’agraïment 
a les federacions esportives i al 
COA pels Jocs dels Petits Estats: 

El lloguer mensual és de 100.000 euros, del qual la ministra no avança quant en pagarà el Govern
Marvin arquíñigo

L’estadi encampadà de la FAF. 

pol forcada quevedo
orDino

A falta del cost, Bonell afirma que 
l’FC Andorra jugarà a Encamp

FutBol - AFEr AmB l’EstAdi

Esports

“Podem afirmar que l’FC Andor-
ra jugarà en un dels 10 millors 
estadis de LaLiga Hypermotion 
[…] Compleix inclús els requisits 
per acollir la Primera Divisió”.

Precisament, aquesta tarda 
s’han reunit amb representants 
de LaLiga, dins el protocol que 
aquesta segueix amb els con-
junts acabats d’ascendir, per 
veure com està la infraestruc-
tura encampadana. En aquest 
sentit, ha recordat que l’acord 
entre la FAF i el club tricolor ha 
d’estar tancat abans del 20 de 

mònica bonell

«Jugarà en un dels 10 
millors estadis de la lliga […] 
Compleix inclús els requisits 
per acollir la Primera Divisió»

ministrA D’EsPorts

juliol perquè l’associació espor-
tiva espanyola haurà de fer dife-
rents inversions al camp, com 
la instal·lació de càmeres. Amb 
tot plegat, “resta el més impor-
tant”: conèixer el cost mensu-
al definitiu del lloguer de l’es-
tadi (en principi 100.000 euros) 
i “veure la disponibilitat econò-
mica de l’FC Andorra i de qui-
na manera podem ajudar des 
del Govern”, ha afegit la titular 
d’Esports, apuntant que aques-
ta aportació de l’Executiu ara 
per ara no la pot avançar. .

espot agraeix al coa i a 
les federacions els darrers 
Jocs dels petits estats

33 En un acte “senzill”, el cap de 
Govern, Xavier Espot, acompanyat 
per diferents membres de l’Executiu, 
ha agraït a les diferents federacions i 
al CoA, així com a tots els implicats, 
el treball “incansable” i el “magnífic 
desenvolupament” dels darrers 
Jocs dels Petits Estats. “Vam tornar 
a demostrar que estem altament 
capacitats per acollir esdeveniments 
esportius d’alt nivell”, ha proferit.

SFga/CEStEvE

Espot, durant la compareixença.
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Andorra ha donat el tret de sorti-
da a la seva primera participació 
en la primera fase de la FIP Eu-
ro Padel Cup, cita que es disputa 
a Madrid i que enguany ha can-
viat de format, amb dues derro-
tes. En aquest sentit, tant l’equip 
nacional femení com el masculí 
s’han vist superats per 3-0, el pri-
mer davant la República Txeca i 
el segon contra Finlàndia.

Les primeres a prendre-hi 
part han estat les noies, concre-
tament la parella formada per 
Maria Grau i Carla Ortega, ve-
ient la derrota contra Katarina 
Hajna i Anna Zemanova (6-0 i 
6-0). Posteriorment, ha estat el 
torn de les germanes Cartañà, 
Alèxia i Judit, les quals han cai-

gut contra Anna Tubert i Kla-
ra Janackova (6-1 i 6-2), i en dar-
rer lloc han jugat Berta Juncosa 
i Cami Maresca, caient davant 
Katka Cermakova i Adela Vasic-
kova (6-1 i 6-4). Els pròxims du-
els del combinat femení seran 
contra Noruega i Bulgària.

Per la seva part, en homes, els 
primers a participar han estat 
Hector Hormigo i Àlex Otal, du-
pla que ha perdut contra Max 
Sjovall i Juuso Tapanainen (6-
3 i 6-2). Després ha estat el torn 
de Jean Baptiste Poux i Eduard 
Juste, gairebé repetint resultat 
enfront Janne Wuorinen i Hen-
rik Aarnio (6-2 i 6-2), i finalment 
han jugat Eric Pastor i Izan Ruiz, 
caient contra Saska Huttunen i 
Pyry Hyrkkönen (6-1 i 6-0). Als tri-
color els resta enfrontar-se a Ro-
mania i Luxemburg. .

Andorra enceta 
la FIP Euro Padel 
Cup de Madrid 
amb derrotes
Les noies cauen 3-0 contra la República Txeca

PàdEl

p.f.q.
escaLDes - engoRDany

PadelFIP

Les germanes cartañà, durant el seu partit. 

El millor andorrà de la dar-
rera temporada serà el pri-
mer, demà a les 19.30 hores, 
en encetar la prèvia europea 
dels equips tricolor. L’Inter 
Club d’Escaldes és l’únic 
que pren part en la primera 

El MoraBanc Andorra con-
tinua amb la bona ratxa de 
renovacions durant l’estiu. 
En aquest cas, un dels noms 
propis de l’equip, Shannon 
Evans, ha renovat fins al 
2027. El base va aterrar l’estiu 
passat al Principat amb l’ob-
jectiu de ser un dels pilars del 
projecte, i un cop superat el 
seu primer curs defensant 
la tricolor, ha anotat 13,0 
punts, repartit 4,7 assistèn-
cies i fet 14,1 de valoració de 

Futbol - CItA ContInEntAl

bàsquEt - MErCAt dE FIxAtgEs

l’Inter d’Escaldes 
obra la fase prèvia 
europea dels tricolor

shannon Evans renova 
amb el Morabanc per 
dues temporades més

el rival, l’FcsB, és un 
dels clubs més exitosos 
d’europa de l’est

enguany ha signat 
13,0 punts i fet 14,1 de 
valoració de mitjana

ronda de la Champions League, 
i ho fa davant l’FCSB, l’antiga-
ment conegut com a Steaua de 
Bucarest. Actualment sota les 
ordres d’Elias Charalambous, 
cal fer esment que el club roma-
nès és un dels més exitosos d’Eu-
ropa de l’Est: suma fins a 61 tro-
feus nacionals i dos internaci-
onals, i en la darrera edició de 
l’Europa League va arribar fins 
als vuitens de final, on va cau-
re davant l’Olympique de Lió. 
Amb Darius Olaru com a capità 
i home de referència, l’FCSB no 
podrà comptar amb els davan-
ters Daniel Bîrligea, Octavian 
Popescu i Denis Alibec, ni amb 
el central Joyskim Dawa. .

mitjana. Uns registres als quals 
el nord-americà amb nacionali-
tat guineana no arribava des de la 
temporada 2022/23 amb el Betis.

“És un dels millors de la lliga 
en la seva posició. El fet que ha-
gi acceptat la nostra proposta de 
renovació és una clara demos-
tració que té compromís i ganes 
d’estar aquí”, ha assenyalat satis-
fet el director general del Mora-
Banc Andorra, Francesc Solana. 
En aquest sentit, ha mencionat 
que és un jugador molt impor-
tant per al club, destacant el seu 
final de temporada, i que, “mera-
vellats amb la segona volta que 
vam fer amb Joan Plaza, creiem 
que, de cara el curs vinent, ha de 
continuar tenint un pes molt im-
portant dins l’equip”. .

p.f.q.
escaLDes - engoRDany

El pEriòdic
escaLDes - engoRDany

fcSB 19.30 h.

intEr steaua stadium
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Roger Puig és el primer esportis-
ta de la Federació Andorra d’Es-
quí (FAE) que viatjarà a Sud-amè-
rica aquest estiu. De fet, ho fa 
avui mateix des de Madrid i amb 
destinació Ushuaia (Argentina) 
per ser-hi durant una primera es-
tada en què fonamentalment es-
quiarà en eslàlom i gegant.

En concret seran 19 dies –aca-
ba el dia 27– de preparació inten-
sa, ja que posarà el focus en unes 
sessions de base i buscant les ha-
bilitats tècniques generals per les 
disciplines esmentades anterior-
ment, tot i que també podria rea-

FAE

L’esquiador farà 20 
dies de preparació 
en eslàlom i gegant

Puig, a Ushuaia per fer un primer bloc
EsqUí ParaalPí

Roger Puig durant un entrenament al gimnàs.

El pEriòdic
escaLDes - engoRDany

litzar algunes sessions de super-
gegant. A més, segons destaquen 
des de la FAE, compartirà entre-
naments amb altres esquiadors.

Més endavant farà una sego-
na estada per treballar la veloci-

tat més en profunditat, previs-
ta també a Ushuaia, del 5 al 18 
de setembre, on l’andorrà tin-
drà 14 jornades d’esquí. Ara bé, 
aquesta es confirmarà més tard 
depenent de les condicions, per 

la qual cosa no es descarta que 
es faci en una glacera d’Europa. 
Ja a l’octubre, farà diferents es-
tatges a l’SnowZone de Madrid 
i a Whittenburg per enfocar-se 
en l’eslàlom. .

PiragüismE

Ona Perelegre i Nil Checa han 
debutat aquest dimarts, en la 
modalitat de caiac, al Mundi-
al Júnior de piragüisme en ai-
gües braves que s’està dispu-
tant a Foix (França). La primera 
a estrenar-se ha estat Perelegre 
amb una 52a plaça i un temps 
de 189.57, després que hagi ha-
gut de remuntar diverses por-
tes. Per la seva banda, Checa 

El circuit de Donington acolli-
rà aquest cap de setmana el se-
tè ‘round’ de la temporada del 
Campionat del Món de Supers-
port, el qual marca el comen-
çament de la segona meitat 
de la competició. Xavi Carde-
lús hi arriba 14è de la general i 
amb la clara intenció de redre-
çar un curs que va anar evo-
lucionant molt positivament 
fins a la quarta cursa, i que no 
ha estat satisfactòria en les úl-
times disputades. “La manera 

ha estat 62è amb un crono de 
148.01, resultat d’haver-se sal-
tat la porta número 13, si bé 
fins aquell tram el tricolor ana-
va amb un temps per accedir a 
les semifinals. 

“Molt contents que hagin po-
gut debutar en un Campionat 
del Món. El nivell avui era molt 
alt i ha estat una prova dura”, 
ha destacat el tècnic de la Fede-
ració Andorrana de Canoa i Ca-
iac (FACC), Adrià Martín, afe-
gint que totes les esperances 
estan posades en la prova de ca-
noa de demà. En aquesta, Perel-
gre durà a terme la seva baixada 
a partir de les 11.04 hores, men-
tre que Checa farà la seva a par-
tir de les 11.53 hores. .

de plantejar la cita no pot ser cap 
altra que la de revertir la situació 
que vàrem viure a Most i Misano, 
on les coses no van sortir com es-
peràvem”, ha destacat el pilot de 
l’Orelac VerdNatura. Així doncs, 
l’andorrà ha mencionat que el 
primer pas és poder fer una bo-
na ‘superpole’, ja que “una posi-
ció endarrerida a la graella t’aca-
ba condicionant molt el resultat 
de les dues carreres”. Aquesta ‘su-
perpole’ es disputarà el divendres 
a partir de les 17.00 hores, mentre 
que la cursa del dissabte comen-
çarà a les 14.35 hores i la de diu-
menge a les 16.15 hores. .

Ona Perelegre i Nil 
Checa s’estrenen en el 
Campionat del món Júnior

Xavi Cardelús encetarà a 
Donington la segona meitat 
del mundial de supersport 

en modalitat de caiac, 
la primera ha estat 
52a i el segon 62è

el pilot arriba amb la intenció de redreçar un 
curs que a fins a la quarta cursa anava bé

El pEriòdic
escaLDes-engoRDany

El pEriòdic
escaLDes-engoRDany

mOtOCiClismE
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

Fà
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 9
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 10
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 11
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dissabte 12
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

08:00
Club Piolet

09:00 - 11:00
Obert per vacances

09:30
Consell general

12:00
Chelsea Hotel

13:00
Andorra Actualitat migdia

13:30
Música +Butlletins

14:30
Andorra Actualitat migdia

15:00
Obert per vacances tarda

16:00
Música

17:00
A les portes de Troia

18:00
Música +Butlletins

19:00
Andorra Actualitat vespre

19:30
Música

20:00
Moments d’òpera

21:00
Andorra Actualitat vespre

21:30
Música en català

22:00
Obert per vacances

Consell general09.30
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plATAFormes

‘The shAwshAnk redempTIon’ (1994)

Acusat de l’assassinat 
de la seva dona, Andrew 
Dufresne (Tim Robbins), 
després de ser condemnat a 
cadena perpètua, és enviat 
a la presó de Shawshank. 
Amb el pas dels anys 
aconseguirà guanyar-se la 
confiança del director del 
centre i el respecte dels 
seus companys de presó, 
especia lment de Red 
(Morgan Freeman), el cap 
de la màfia dels suborns.

Un dels clàssics dels anys 
90 i posicionada com a una 
de les millors pel·lícules de 
la història pels crítics, el film 
reflexiona sobre el veritable 
significat de la llibertat, 
l’amistat i la justícia. No és 
ni molt menys el típic film 
sobre una fuga d’una presó, 
sinó que a partir d’aquesta 
premissa i  d’un home 
empresonat injustament, 
el seu objectiu va molt més 
enllà de fugir de la presó 
perquè és el més just. 
Posicionada com a una de 
les millors pel·lícules de la 
història pels crítics.

dIreccIó
Frank Darabont

guIó

Frank Darabont i 
Stephen King

músIcA

Thomas Newman

gènere

Drama

el Videoclub Dimecres, 9 de juliol del 202526

ARNAU 

oJedA gArcIA

InTerpreTAcIons

Tim Robbins: Andy 
Dufresne
Morgan Freeman: ‘Red’ 
Gunton: Samuel Norton
James Whitmore: Brooks
Gil Bellows: Tommy 
Williams

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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